
Stanovisko Výkonného výboru k dokumentu „Národní tréninkové centrum Havířov“  
ve stěžejních souvislostech ležících mimo světla reflektorů autora Ondřeje Lapčíka 

Vážení členové České asociace stolního tenisu, 
v posledních měsících jsou členové statutárního (VV) i kontrolního orgánu (DR) ČAST vystaveni 

nebývalému tlaku především na sociálních sítích v souvislosti se stavbou a uvedením do provozu sportovní haly 
s příslušenstvím - Národního tréninkového centra v Havířově. Tlak se začal stupňovat především po rozhodnutí, 
které VV ČAST učinil vloni v souvislosti s přeložením turnaje ITTF World Junior Circuit z Hodonína do nové haly 
v Havířově. VV ČAST rozumí tomu, že jeho rozhodnutí bylo pro SKST Hodonín nepříjemné, ale VV ČAST svůj 
krok zdůvodnil a zdůvodnění této změny VV ČAST zveřejnil zde.  

Vývoj výstavby sportovní haly – Národního tréninkového centra popsal Nikolas Endal a je zveřejněn zde. 

Je Nikolas Endal ve střetu zájmů? 

Na začátku je potřeba si uvědomit, že střety zájmů mohou přirozeně nastávat, a to samo o sobě neznamená, že 
je něco špatně. Při střetu zájmů je o něco přísněji nahlíženo na veřejné funkcionáře (politické i nepolitické), na 
to máme v ČR zákon. Člen statutárního orgánu spolku však není veřejný funkcionář, a tak se při řešení střetu 
zájmů u svého člena statutárního orgánu musí vypořádat spolek především sám, a to v rámci mechanismů 
fungování a rozhodování činěných jednak Konferencí ČAST a dále v rámci rozhodování činěným volenými 
orgány ČAST. 

Střet zájmů mají členové VV i DR ČAST, ale i delegáti Konference ČAST a mnozí řadoví členové ČAST, dostatečně 
a dlouhodobě pojmenovaný, vědí o něm po celou dobu fungování stávajícího VV ČAST. Byl diskutován už na 
volební konferenci v roce 2011 a poté opakovaně. Skutečnost, že Nikolas Endal byl a je členem vícero 
statutárních orgánů, je veřejně známá a dohledatelná v příslušných rejstřících. Není to ovšem jen jeho případ, 
osob v takové situaci je v rámci ČAST celá řada, krajských, regionálních i klubových činovníků - delegátů 
minulých Konferencí ČAST. Jejich angažmá ve vícero statutárních orgánech různých organizací je analogické 
k situaci Nikolase Endala. Pak i tyto další osoby mohou být, v případě jejich angažmá ve voleném orgánu ČAST, 
obviňovány ze střetu zájmů, kdykoliv budou součástí nějakého rozhodnutí, které někomu jinému bude 
z nějakého subjektivního důvodu vadit. 

Aby byl střet zájmů problémem, muselo by docházet u Nikolase Endala k naplňování nějakého jeho osobního 
zájmu v důsledku rozhodování, na kterých se spolupodílí. Muselo by docházet ke zvýšení jeho osobního 
majetku nebo získávání jiného osobního prospěchu či výhody. A k tomu rozhodně nedochází. Zcela bez pochyb 
prosazuje a nadřazuje zájmy širokého okruhu členů ČAST vysoko nad svým osobním prospěchem.  Vybudovat 
díky svému osobnímu nasazení jednoúčelové sportovní zařízení pro stolní tenis takového rozsahu je počin, u 
kterého nikdo soudný nemůže obviňovat Nikolase Endala, že jedná v nějakém nepatřičném osobním 
nečestném zájmu. Jaký osobní prospěch sleduje někdo, kdo se vydá na dlouhou a trnitou cestu spojenou 
s výstavbou a následně dlouhodobé odpovědnosti za provoz a udržitelnost takového projektu? Tady se jedná 
především o příběh mimořádné osobní odvahy a zarputilosti. Vlastností, které při naplňování obdobného 
projektu může předvést kterýkoliv z členů ČAST.  

Sportovní hala v Havířově nepatří Nikolasovi Endalovi, ale spolku, jehož zájmy bez debat korespondují 
(obdobně, jako u valné většiny ostatních členských spolků ČAST) se zájmy ČAST. Spolku, jehož plán na stavbu 



                                                               

 
                                                                             

 

haly VV ČAST podpořil, podpořilo je město Havířov a MŠMT. Obdobných projektů za 10 let VV podpořil více. 
Některé se realizovaly, jiné ne, tak to prostě chodí. Budování sportovních zařízení v majetku spolků, obcí nebo 
příspěvkových organizací v oblasti sportu je jistě zájmem českého stolního tenisu a k jeho prospěchu.  
 
Jak je tedy ošetřeno financování provozu NTC? 
 
Objekt byl kompletně dobudován a zkolaudován v létě 2020. Na Konferenci ČAST 2020, které se pan Lapčík 
zúčastnil, byly v rámci debaty o návrhu rozpočtu ČAST pro rok 2020 začleněny položky na nájemné, činnost 
specializovaných trenérů a pronájem bytů pro hráče, kteří je v rámci NTC připravují v souhrnné výši 636 tis. Kč. 
Mezi ČAST a SKST Baník Havířov byla sjednána Smlouva o provozování Národního tréninkového centra 
spolufinancování jeho činnosti na období 1.8.-31.12.2020. Vzhledem k faktu, že se do provozu uváděl zcela 
nový objekt, bylo z obou stran přistoupeno ke sjednání smlouvy krátkodobé a provoz objektu považován za 
zkušební. 
 
Od 1.1.2021 byla sjednána mezi ČAST a SKST Baník Havířov nová Smlouva o podmínkách (právech a 
povinnostech) provozování a spolufinancování činnosti Národního tréninkového centra ve stolním tenise, která 
po zkušenostech upravila a výrazně rozšířila práva a povinnosti obou smluvních stran.  
 
Z podstatných ustanovení povinností ČAST lze uvést: 

• Uhradit nájemné (využití) sportovních prostor, včetně zázemí (šatny, sociální zařízení) ve výši 
300 Kč/hodina (60 minut) za ½ plochy haly stolního tenisu při plném osvětlení hrací plochy,  
• Uhradit nájemné (využití) sportovních prostor, včetně zázemí (šatny, sociální zařízení) ve výši 
600 Kč/hodina (60 minut) za celou plochu haly stolního tenisu při plném osvětlení hrací plochy,  
• Uhradit nájemné (využití) sportovních prostor, včetně zázemí (šatny, sociální zařízení) ve výši 
300 Kč/hodina (60 minut) za plochu haly víceúčelového hřiště při plném osvětlení hrací plochy, 
• Uhradit krátkodobé ubytování pro členy (trenéři, hráči) při akcích všech kádrů státní sportovní 
reprezentace ČR, případně jiné sportovní složky vyslané ČÁST, poskytované v rámci objektu NTC za 
cenu 500,-Kč/noc včetně snídaně 
• Uhradit stravování pro členy (trenéři, hráči) všech kádrů státní sportovní reprezentace ČR, 
případně jiné sportovní složky vyslané ČAST, poskytované v rámci objektu NTC za cenu 100,-Kč/snídaně 
(pro neubytované), 150,- Kč/oběd, 150,- Kč/večeře, 

Z podstatných povinností SKST Baník Havířov lze uvést: 
• poskytnout sportovní zařízení přednostně v dostatečné kapacitě ke sportovní tréninkové a 
soutěžní činnosti státní sportovní reprezentace ČR ve všech věkových kategoriích, případně jiné 
sportovní složky vyslané ČAST 
• vytvořit podmínky ke komplexnímu zabezpečení sportovní přípravy členů zařazených v NTC pro 
příslušné období, 
• bezplatné využití majetku a materiálu ČAST pro členy (trenéři, hráči) všech kádrů státní 
sportovní reprezentace ČR případně i pro jiné členy ČAST, kteří tento majetek po dohodě s TJ/Klubem 
využijí v rámci souhlasu poskytnutého VV ČAST (např. mimořádná mezinárodní soustředění nebo 
soutěže nereprezentační mládeže a podobné akce).   
• provádět a aktualizovat společně s předsedou KVS ČAST plán činnosti NTC a pravidelné 
hodnocení činnosti NTC (na čtvrtletní bázi), obojí do rukou předsedy VV ČAST 
• vést a předkládat v rámci fakturace průkaznou evidenci o využití sportovního zařízení 
(odtrénované hodiny, využití plochy, doba využití regenerace a posilovny, evidence o ubytování a 



                                                               

 
                                                                             

 

stravování). Za průkaznou evidenci se považují výkazy o činnosti odsouhlasené oprávněnými osobami 
za ČAST (trenéři, předseda KVS ČAST), 
• provádět a financovat provoz, opravy a údržbu objektu výhradně na svoje náklady, 
• provádět a financovat běžnou údržbu zapůjčeného majetku ČAST (regenerace, posilovna) 
výhradně na svoje náklady, opravy po dohodě s ČAST, 
• Vybudovat na svoje náklady prostory pro umístění vybavení regenerace, které bylo pořízeno 
ČAST z investiční dotace MŠMT. Klub zajistí veškerý provoz a údržbu zapůjčeného vybavení posilovny 
na své náklady, 
• Vybudovat na svoje náklady prostory pro umístění vybavení posilovny, které bylo pořízeno 
ČAST z investiční dotace MŠMT. Klub zajistí veškerý provoz a údržbu zapůjčeného vybavení posilovny 
na své náklady, 
• poskytnout zdarma prostory v rámci NTC pro uskladnění tribuny z mobilních segmentů z 
majetku ČAST, které bylo pořízeno ČAST z investiční dotace MŠMT,  
• poskytnout zdarma ostatní prostory NTC Havířov, jako klubovna, konferenční místnost, a 
kancelář pro činnost trenérů a hráčů NTC Havířov a reprezentačních družstev. 

Smlouva je sjednána na období 2021 - 2030 s pětiletou opcí. Od smlouvy může jakákoliv smluvní strana 
odstoupit. Je podepsána za ČAST předsedou a místopředsedou pro ekonomiku. Text smlouvy kontroloval 
externí právní zástupce ČAST. VV naprosto odmítá lež pana Lapčíka, že Nikolas Endal „…má možnost uzavírat 
smlouvy sám se sebou, čehož patřičně, směle a s chutí využívá.“ Za celou dobu fungování stávajícího VV ČAST 
neexistuje žádná smlouva uzavřená způsobem, který pan Lapčík popisuje. VV ČAST vyzývá pana Lapčíka, aby 
členům ČAST ke svému tvrzení předložil důkaz. 
 
Jakým konkrétním způsobem bude částka 1,5 milionu Kč za projektovou dokumentaci stavby splacena?   
 
V současnosti je a bude i nadále splácena pouze penězi, a to rovnoměrnými měsíčními splátkami. Žádná 
reciproční plnění, o kterých spekuluje pan Lapčík, nepřicházela v úvahu. To vše na základě sjednané dohody o 
uznání dluhu a jeho splácení mezi TT Marketing s.r.o. a SKST Baník Havířov. Období splácení činí rovněž 10 let. 
Tato dohoda byla dlouhodobě avizována, například ve Zprávě pro Konferenci ČAST 2019, strana 19. 
 
V této souvislosti VV zcela odmítá další lži pana Lapčíka, a to konkrétně výroky, že částka 1,5 milionu Kč jakkoliv 
souvisí s „…prostředky, které do ČAST a následně do TT Marketingu putovaly z drtivé většiny ze státních 
dotací…“ a dále „…pokud putují do tzv. Národního tréninkového centra prostředky TT Marketingu (=prostředky 
ze státních dotací).“  Zatímco ČAST jako spolek přijímá dotace od různých poskytovatelů pro svoji činnost, TT 
Marketing s.r.o. je společností kapitálovou a na svoji činnost si musí vydělat. Za celou dobu existence 
společnosti TT Marketing s.r.o. neexistuje žádná žádost společnosti TT Marketing s.r.o. o jakoukoliv dotaci a 
tudíž ani žádné rozhodnutí žádného poskytovatele dotace o přidělení jakékoliv dotace ve prospěch TT 
Marketing s.r.o. 
 
Výše příjmů a dobrá hospodářská situace společnosti TT Marketing s.r.o. je způsobena především odpovědným 
přístupem při pořádání mezinárodních sportovních akcí. A to platí i přes zrušené akce v roce 2020. Vydělané 
peníze slouží jednak pro rozvoj našeho sportu a dále jako možná rezerva pro případ výpadků financování 
činností ČAST ze strany státu. Pokud je to možné, volné prostředky se úročí nad rámec inflace, jinak setrvávají 
na účtech společnosti. Takto už TT Marketing s.r.o. v minulosti několikrát pomohl překlenout období 
nedostatku provozního cash-flow půjčkou, aby činnost ČAST nemusela být omezována (například na úkor 
úvazkových trenérů v SCM) nebo si ČAST nemusela půjčovat peníze jinde, za draho, a na základě souhlasu 
Konference ČAST. 



                                                               

 
                                                                             

 

 
 
Jsou hospodářské výsledky společnosti TT Marketing tajeny před DR ČAST?   
 
Nejsou. Podstatné údaje z hospodaření jsou pravidelně předkládány Konferenci ČAST v rámci Zprávy o čerpáni 
rozpočtu ČAST. Účetní závěrky jsou zařazeny ve sbírce listin. DR má právo vyžádat si ke kontrole jakýkoliv 
podklad z účetnictví, které je archivováno v sídle společnosti. Sdělení pana Lapčíka s odkazem na důvěryhodné 
zdroje, které jej informovaly o jakémsi rozhodnutí VV ČAST o zamezení přístupu DR k účetnictví společnosti TT 
Marketing s.r.o. je další lež.  
 
Na základě jaké skutečnosti nese hala název „Národní“ tréninkové centrum?  
 
Název padl už v době, kdy hala byla pouze jako koncept v papírových studiích a kdy se zvažovala možnost, že ji 
bude nějakým způsobem moci postavit a provozovat ČAST.  VV oficiálně zřídil „Národní tréninkové centrum - 
NTC Havířov“ svým rozhodnutím č.USN355/III20/Bod9f/28-7-2020  v zápise z jednání VV ČAST č.III-20 
z 28.7.2020. 
 
Pojmem „národní“ se označuje kdeco. Ve sportu třeba druhá nejvyšší soutěž v kopané, nižší soutěže ve florbale 
nebo specifický druh házené. Rugbyový svaz dokonce veřejně označuje stadion v Praze na Markétě jako svůj 
„národní“, přestože mu nepatří.  Proč? Protože tam hrává a připravuje se národní tým. Stejně, jako v našem 
případě v Havířově.  
 
Jak je z hlediska nákladů oddělen trénink reprezentace a hráčů SKST Havířov?  
 
Na tuto otázku částečně odpovídají výše zmíněné podstatné náležitosti Smlouvy o podmínkách (právech a 
povinnostech) provozování a spolufinancování činnosti Národního tréninkového centra ve stolním tenise. 
Vedou a kontrolují se evidence, na základě kterých SKST Havířov fakturuje ČAST poskytnutá plnění. Ze Stanov je 
ČAST národní autoritou v oblasti státní sportovní reprezentace ve stolním tenisu a tudíž činnost reprezentace je 
hrazena z prostředků asociace, a to ve výši dle sjednaných podmínek z výše citované Smlouvy. A je nesporné, 
že vzhledem k možnostem sportovní haly a jejího zázemí, jde o ceny obvyklé, dokonce spíše nižší. 
 
Na trénink hráčů havířovského klubu ČAST přispívá (tzn. financuje jej pouze z určité části) pouze, pokud jsou 
tito hráči členy R(S)CM, stejně jako na trénink takových hráčů přispívá v jiných R(S)CM, SPS a KTM.  
 
Hráči jiných klubů, kteří nemají takové štěstí, že při jejich klubu není zřízeno podobné centrum (ale ani SCM, 
SPS, nebo KTM) se mohou cítit znevýhodněni. Rozhodně ale nelze souhlasit s tvrzením pana Lapčíka, že kluboví 
hráči nespravedlivě benefitují z podpory, které se klubu ze strany ČAST z nějakého titulu dostává. Je tomu 
právě naopak. Je to benefit navýsost spravedlivý. Podpora ze strany ČAST (ale i ze strany státu – program „Můj 
klub“, krajů, měst a obcí) se dostává těm klubům, které dlouhodobě pracují na určité sportovní i organizační 
úrovni. V každém podporovaném klubu je skupina lidí, kteří klub podle svých možností, schopností, dostupných 
finančních možností a času spravují. A z činnosti těchto lidí benefitují jeho členové. A jako i v jiných lidských 
konáních, i zde platí, že kdo se stará, pracuje a bere na sebe (i za druhé) odpovědnost, dostává se mu odměny a 
uznání. A kdo se stará mimořádně, potom zcela zaslouženě patří jemu i lidem kolem takového člověka benefit.  
V konkrétním případě trénink havířovského žáka s reprezentantem ČR jde o benefit z hlediska celého českého 
stolního tenisu žádoucí a za práci Nikolase Endala pro havířovský klub rozhodně zcela zasloužený. A obdobný 
trénink by může absolvovat kterýkoliv jiný člen jiného klubu, pokud do něj zavítá příští akce členů reprezentace 
ČR. 
 



                                                               

 
                                                                             

 

Absolutně nelze souhlasit s náznakem nebezpečné myšlenky rovnostářství, podle které havířovští členové mají 
být nějak hermeticky odděleni od aktivit reprezentace ČR, jen aby se jim nedostalo nějakého zvýhodnění. Je 
smutné, že k takovým myšlenkovým pochodům dospěje mladý člověk, student právnické fakulty, který nezažil 
dobu, kdy tyto myšlenky byly v našem státě denním chlebem. 
 
Lze zajistit převod vlastnictví havířovské haly do majetku ČAST? 
 
Nelze. Hala je majetkem SKST Baník Havířov a ten s ní nakládá a pečuje o ni a provozuje ji vlastním jménem a 
na vlastní účet a dále v rámci podmínek stanovených jednotlivými poskytovateli dotačního financování její 
výstavby. 
 
Co se stane, pokud nebude Nikolas Endal zvolen do vedení ČAST? 
 
S halou a havířovským spolkem pravděpodobně nic závažného, budou oba fungovat dál. Sportovní areál velmi 
pravděpodobně rychle získá velmi kladné renomé u nás i v zahraničí a o pořádání sportovních akcí a 
soustředění bude zájem. Je nutné si uvědomit, že cenová úroveň poskytovaných služeb v Havířově a například 
v Düsseldorfu, Saarbrueckenu nebo i nešťastném Schwechatu se značně liší a Havířov má proti jmenovaným 
značnou konkurenční výhodu. Všichni zájemci budou hledat kvalitu a všichni budou po pandemii počítat 
náklady.      
 
Nový statutární orgán ČAST bude moci podrobit tento vztah revizi, pokud bude chtít. Zůstává otázkou, kdo do 
nového statutárního orgánu ČAST za dva roky usedne. VV věří, že to budou osoby, které pochopí souvislosti a 
povedou ČAST profesionálně a s nadhledem. Že jejich motivací pro práci v ČAST nebude hlavně prachobyčejná 
lidská závist a výlev negativních emocí s osobním cílem zaměřeným proti Havířovu. Je třeba si uvědomit, že je 
to pro ČAST velkokapacitní hala „na zavolání“. To je při nedostatku kvalitních sportovišť v ČR neskonalá výhoda. 
Až bude chtít ČAST v budoucnu cokoliv organizovat a nebude mít kde, hala v Havířově vždycky bude stát pro 
ČAST jako dostupná záložní varianta řešení takového problému. Ve velké aglomeraci, v blízkosti letišť, na 
trojmezí… 
 
Proč nemá ČAST diskusní fórum? 
 
Protože má vlastní profily na sociálních sítích. Například ten facebookový umožňuje diskusi. VV ČAST bude 
reagovat na každý slušný podnět nebo dotaz, který jeho členové vznesou, jakkoliv bude pro VV třeba 
nepříjemný. Koneckonců tento dokument je toho jasným důkazem. Nebude ale z principu reagovat na diskuse 
vedené na sociálních sítích na osobních profilech či privátních skupinách. Svou energii mnohem raději investuje 
do práce směřujících k rozvoji stolního tenisu. V tom vidí větší smysl a užitek. 
 
Bohužel, v této souvislosti je třeba konstatovat, že internetové diskuse jsou zhusta mimořádně agresívní a 
nevybíravé. A hlavně…nikdy nic nevyřeší. VV preferuje konstruktivní diskusi, ale na osobní bázi. 
 
V Praze dne 25.4.2021 
 
Výkonný výbor České asociace stolního tenisu 

 


